
L’Ajuntament d’Esplugues afirma en el titular d’un article publicat a la seva pàgina 
web el dia 12 de juny de 2024,  que el 70 % de les famílies del Barco, ja tenen una 
situació estable, i defineixen estable com que ja estaran reubicades durant aquest 
mes de juny i a més, demana a la Generalitat més implicació per ajudar a les 
famílies. 

També explica que l’Ajuntament que continúa treballant per donar una resposta 
habitacional estable a les 38 famílies i ja dins el cos de l’article, afirma que 26 
d’aquestes famílies, un 68% ,(ja ha baixat un 2% en tres línies d’article, el 
percentatge global) tenen una solució estable. 

La alcaldessa, Sra. Pilar Díaz també afirma que va respondre a la Sra. Sílvia Grau, 
de l’Agència de l’Habitatge de Catalunya (AHC) que “té previsió de respondre totes 
les situacions restants durant el mes de juny”. També afegeix l’alcaldessa que “ des 
de l’Ajuntament estem acompanyant a les famílies que han perdut el seu habitatge 
des de la proximitat, empatia, i responsabilitat (...)Sabem millor que cap altra 
administració, les dificultats d’afrontar una unitat familiar davant la pèrdua sobtada 
del seu habitatge habitual i les afectacions que pot tenir en la infància”. 

 

- El telèfon que ofereix el Govern de la ciutat per atendre les famílies, el va 
oferir voluntàriament el representant de l’entitat. En cap moment, el va 
cercar l’ajuntament. 

- Els infants, no han rebut cap ajuda per part del Govern de la ciutat ni de la 
regidoria d’eduacio, ni en forma de subvenció en transports, ni ajuda 
psicològica extra, ni en forma d’ajuda a colònies ni caus ni activitats d’estiu. 
Son els propis centres els què han pagat, de “mutu propio” les colònies a 
alguns d’aquests infants. Trucar als centres, i preguntar si l’alumnat assisteix 
o no assisteix, no eximeix de les responsabilitats vers l’alumnat, i és per això 
que la Comunitat Educativa ha demanat en diverses ocasions explicacions. 

- La gent gran i/o dependent no ha rebut cap tracte ni cap atenció per part de 
l’Ajuntament. 

- No és cert que la Generalitat no ha ofert cap ajuda ni cap dels seus 
programes, ja que és el propi Govern el què l’havia de sol·licitar. El Govern 
prefereix afirmar que el Reallotgem, Garantim, Dret de tangeig i retracte, no 
“seveixen per atendre les famílies del Barco” i se’n renta les mans. 

- Els 7 habitatges, com diu l’article, són habitatge temporals, no estables, per 
tant, no es poden comptabilitzar com a tals. 

- Les ajudes de 630.000 per aconseguir habitatges, més els 178000 rebuts de 
l’Àrea Metropolitana de Barcelona han servit per gestionar una nefasta gestió 
sobre l’edifici del Barco, del qual l’Ajuntament en coneixia llargament el seu 
deteriorament, i no ha volgut ni sabut en cap moment aturar. És evident, que 

https://www.esplugues.cat/noticies/el-70-de-les-families-del-barco-ja-tenen-solucio-estable/


amb una millor gestió sobre l’edifici, la ciutat hauria pogut redistribuir molt 
millor les 38 famílies afectades i amb més qualitat. 

- La família va demanar l’expropiació dels terrenys, i tots sabem que el Pla 
General post-franquista data del 1976, però quan el Govern va fer-se’n 
propietari, també és responsable del deteriorament, i no rehabilitació 
derivades, ja que els veïns/nes llogaters i llogateres, tenien dret a viure de 
manera digna, ja que pagaven els seus lloguers mensualment. 

- L’Edifici del Barco, tal i ve denunciant la Plataforma Salvem El Barco, des de 
l’any 2020, forma part del patrimoni arquitectònic i industrial de la ciutat, i és 
obra de l’arquitecte de La Baronda, Climent Maynés. El Govern PSC Comuns 
destruirà El Barco, però ha rehabilitat La Baronda per a empreses privades i 
oficines per a l’Ajuntament. Destruiran el patrimoni de la ciutat i de la gent 
d’Esplugues, i també destruïm el llegat de l’Angelina Alós, i el seu taller i la 
seva vinculació amb el Barco i La Baronda. 

 

El Sr. Eduard Sanz, a la Revista Pont número 314, publica un article “fake news” que 
titula “Preguntas y respuestas”, on totes les respostes són mentides o mitges 
veritats.  Afirma que l’Ajuntament va haver de decretar el “desallotjament immediat, 
a l’acreditar un expert i tècnics municipals el risc de col·lapse immiment”. Tothom 
sap que a dia d’avui, El Barco no ha col·lapsat, que no s’ha permès un segon informe 
tècnic (que per cert, la Síndica de Greuges ha recomenat), i s’ha oblidat d’explicar 
que els veïns i veïnes van ser cridats a una reunió urgent en el termini d’una hora a 
La Baronda, per treure’ls de casa seva i ja no deixar-los entrar mai més. És públic 
que quan un fons voltor desnona un pis, avisa amb més temps, diu el dia i fins i tot 
l’hora. O sigui, el Govern de la ciutat ha actuat molt pitjor que qualsevol fons voltor, 
en qualsevol desnonament. 

També diu que “és un malson” i parafreja així una de les veïnes del Barco que va 
explicar la seva experiència personal en aquests termes, en un dels plens recents. 
I a més, demostrant una falsa empatia, menteix dient que han posat al seu servei 
tots els recursos possibles, quins han estat exactament Sr. Sanz?  

Si els informes previs no havien detectat un problema estructural, no és el propi 
Ajuntament el què no s’ha preocupat de fer-ho mirar abans? Com s’explica aquesta 
pressa d’un dia per un altre? No n’és responsable, de l’anterior deteriorament de 
l’edifici? 

El desallotjament no s’ha ajustat a la normativa vigent, ja que no hi havia una ordre 
judicial, que va trigar 3 dies en arribar. El desallotjament va tenir moments de tensió 
que no son propis d’un estat de dret, amb els Mossos i la Brimo barrant el pas als 
veïns i veïnes i enviant-los a un alberg de Poble Sec, fins i tot, a gent gran que no 



tenia cotxe ni cap mitjà de transport, amb nens que no tenien escola aquella 
setmana, amb tota la comunitat musulmana en ple ramadà. 

L’equip de Govern, aquí sí que diu la veritat, ja que especifica que no donarà cap 
vivenda a les persones afectades, perquè com a titular de vivendes de lloguer, 
donarà indemnitzacions econòmiques o reubicacions de lloguer, i serà cada família 
qui assumirà la renda mensual, és a dir, el què estaven fent totes i cadascuna de les 
38 famílies fins el dia que els van desallotjar. Ningú demana no pagar el lloguer, Sr. 
Sanz, es demana un tracte digne, unes indemnitzacions justes, i una reflexió 
profunda de com s’han portat a terme les coses al Barco, i també una reflexió, de 
perquè és impossible trobar una situació habitacional a Esplugues per a 38 
famílies, i senzillament la resposta és molt fàcil: som una de les ciutats més cares 
de Catalunya, i no hem estat capaços de trobar vivenda per a 38 famílies, i molt 
menys estable. 

L’edifici del Barco, serà enderrocat. Els Srs. del Govern PSC Comuns 
l’enderrocaran, i es pensen que acabaran així amb el problema. Però no serà així, 
tenim memòria, i el dia 25 de març, sempre serà “el Dia de la Vergonya” , i sempre 
el recordarem com el dia que un Govern socialista va deixar 38 famílies al carrer en 
un dia de pluja. 

De les 22 famílies consultades per aquesta font en resposta a aquest article, 
només una té una solució estable que consisteix en un pis de lloguer per a 7 
anys, en espera del pis definitiu. La resta segueixen esperant respostes, s’han 
acollit als 1200 euros per mes oferts per l’ajuntament fins a finals de juny, estan 
vivint en cases de familiars i/o hotels i apart-hotels, alguns d’ells a Calella, 
Tossa de Mar, Cornellà de Llobregat o Viladecans. En total, això representa que 
el 57.89% dels veïns i veïnes no tenen cap mena de solució estable. Per tant, és 
absolutament mentida que un 70% de la gent del Barco es trobi actualment, en 
situació estable o en una situació que pugui assemblar-se una mica, a ser-ho. 
No tenen casa, ni cuina, ni rentadora, ni poden conviure amb les seves 
mascotes, ni tenen contractes estables de lloguer, ni tenen cap tipus d’ajuda 
psicològica per a ells a o els seus fills, ni saben en quina escola estaran 
escolaritzats els seus fills i filles el curs vinent. Sr. Sanz, prou mentides. El dia 
30 de juny, moltes de les famílies del Barco es trobaran sense alternativa 
habitacional estable, i vostès, Srs. Díaz i Sr. Sanz continuaran dient que tenen 
habitatges estables. No enganyin més a la ciutadania i sobretot, no enganyim 
més al veïns i veïnes del Barco. 
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